



Buletin

Jamadil Awal 1446H/November 2024

ACIS



Kesejahteraan dan Kebajikan Ummah

eISSN 2600-8289



9 77 2600 8280 01

Pembentukan Fitrah Anak-anak Menjadi Manusia sebagai Khalifah Bermula dengan Iman

Oleh:

Amirah Hassan @ Asan

Pensyarah Fakulti Komunikasi dan Pengajian Media, UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Rembau.

Suhaila Sharil

Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Rembau

Nur Faathinah Mohammad Roshdan

Pensyarah Akademi Pengajian Bahasa (APB), UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Rembau

Memegang peranan sebagai ibu bapa dalam era teknologi Revolusi Industri 5.0 merupakan suatu tanggungjawab besar dalam memikul amanah mendidik anak-anak menjadi individu yang mengikut garis panduan yang ditetapkan agama Islam. Sejarar dengan itu, terdapat tujuh tanggungjawab besar para ibu bapa bagi mencapai matlamat tersebut iaitu daripada aspek tanggungjawab pendidikan iman, akhlak, fizikal, intelektual, psikologi, sosial dan seksual.

Maka menurut hadith riwayat Bukhari dan Muslim mengatakan setiap anak dilahirkan di atas fitrah, maka ibu bapanya yang menjadikan agamanya Yahudi, Nasrani atau Majusi. Selain itu ia juga selari dengan konsep menjadi khalifah di dunia yang mempunyai asas bersifat antropologi akidah dan merupakan keupayaan moral serta suatu tuntutan ataupun iktikad kehidupan.

Bagaimanapun timbul persoalan adakah fitrah itu terjadi dan berkembang dengan sendirinya sedangkan anak-anak ini dilahirkan dengan potensi dan kebolehan masing-masing yang sudah ditetapkan oleh Allah S.W.T.? Di sini bermulanya peranan ibu bapa sebagai pembimbing dalam memberikan petunjuk kehidupan yang sejarar dengan agama Islam.

Iman sebagai benteng pertahanan akhlak

Oleh yang demikian, kita merujuk kembali kepada konsep mendidik yang akhirnya akan membantu proses perkembangan fitrah itu ke arah yang lebih baik. Antara panduan yang boleh digunakan dalam membentuk fitrah yang baik ini menerusi pengukuhan iman iaitu dengan menerapkan kehidupan anak-anak dengan kalimah tauhid iaitu *La Ilaha Illa-Allah* bertepatan dengan hadith riwayat al-Hakim dari Ibnu Abbas yang meriwayatkan:- *untuk anak-anak kalian pertama kalinya dengan kalimat La ilaha illa-Allah (tiada tuhan yang disembah selain Allah)."*

Definisi iman dari sudut bahasa ialah percaya atau membenarkan. Iman menurut Imam al-Ghazali adalah pengakuan dengan lidah (lisan), membenarkan pengakuan dengan hati dan mengamalkan dengan rukun-rukun (anggota-anggota). Orang yang beriman adalah orang yang percaya, mengaku dan beramal. Ketiadaan salah satu komponen ini menunjukkan iman seseorang individu itu belum sempurna.

Maka, iman adalah salah satu benteng pertahanan yang perlu diterapkan oleh ibu bapa dalam mendidik anak-anak yang kini hidup dalam zaman yang serba mencabar daripada pelbagai aspek kehidupan. Ini terbukti dengan pelbagai kes jenayah berat dan isu-isu sosial yang saban hari menghiasi dada-dada akhbar dan semakin membimbangkan serta mendatangkan kesan negatif kepada segenap lapisan masyarakat secara umumnya.

Anak-Anak Sebagai Khalifah

Sejarar dengan pengukuhan iman dalam diri setiap anak-anak sejak kecil bertepatan dengan konsep dalam Islam iaitu manusia sebagai khalifah atau pemimpin yang bertanggungjawab di atas muka bumi. Anak-anak ini perlu diterapkan dengan nilai-nilai moral dan etika Islam seperti mengajarkan kasih sayang, kejujuran, kesederhanaan dan keadilan dapat membentuk karakter yang disarankan oleh Islam. Nilai-nilai ini bukan sahaja menghasilkan manusia yang bermoral malah khalifah yang bertanggungjawab.

Oleh yang demikian ibu bapa memainkan peranan utama dalam membimbing anak supaya beriman kepada Allah, kekuasaan-Nya dan keindahan ciptaan-Nya. Apabila anak-anak dididik dengan baik perihal isu keimanan sejak kecil, akalunya akan dipasak dengan dalil-dalil tauhid dengan kukuh dan ini akan menguatkan hatinya dan menghindarkannya daripada anasir-anasir yang boleh merosakkan akidah.

Selain itu, apabila anak-anak ini sudah pun mempunyai asas iman yang kukuh, tiada seorang insan yang mampu untuk menggoyahkan jiwa anak-anak ini dalam melakukan kemungkaran kerana keyakinannya kepada Allah S.W.T sudah tersemat teguh dalam hati. Ini sekaligus bakal melahirkan generasi khalifah yang bukan sahaja teguh kepada agamanya malah berakhlak mulia serta mempunyai pakej lengkap sebagai manusia yang bertanggungjawab terhadap dunia yang mereka diami.

Maka, iman itu semestinya tidak dapat diwarisi daripada seorang ayah yang bertakwa, namun figura bapa itu mampu untuk membentuk dan menerapkan iman anak-anaknya melalui didikan yang baik bermula daripada rumah.